
ویژه نامه ی 
ــوروز 1401 ن

همــه معتقدنــد حس جنگجویی برگ برنده تو در بازی هاســت و حتی بقیــه را هم به بازی خوب ترغیب می کنی. 
هرچه بازیکنان بزرگتری جلوی تو باشد، جنگجوتری.

فکــر می کنــم ایــن قضیــه درســت اســت. ورزش حرفه ای و ســطح بالا در طولانی مدت ســخت اســت. شــاید یک 
بازیکــن برســد امــا تمریــن در طولانــی مــدت کار ســاده ای نیســت. اگــر جنگجو نباشــی ورزش حرفه ای ســخت تر 
می شــود. این حســی اســت که همیشــه ســعی کرده ام آن را تقویت کنم. من برای چیزی که می خواهم می جنگم، 

. حتی برای یک پوئن بیشتر

به نظرت خودت شبیه کدام ستاره فوتبال هستی؟
چون نمی شناسم، نمی توانم بگویم، البته که به نظرم درباره این سؤال باید بقیه نظر بدهند.

؟ به نظرت شهرت خوب است یا دردسرساز
. تا حدی که بعضی  شــهرت بعضی اوقات و یکســری جاها خوب اســت و بعضی مواقع دردسرســاز

مواقع دوست  داری قایم شوی. سال های قبل برایم خیلی لذتبخش بود، اما حالا سعی می کنم 
جــای شــلوغ نباشــم. مــن دنبال حاشــیه نیســتم امــا حس خوبی اســت که می دانــی مردم 

دوســتت دارنــد. وقتــی مــردم تــو را در خیابــان می بینند و ابراز احساســات می کنند خیلی 
خوب است. اما به نظرم شهرت صرف خیلی خوب نیست و محبوبیت بهتر است.

به نظرت چرا سیدمحمد موسوی محبوب است؟
نمی دانــم... شــاید بــه دلیــل اینکه مردم دیده اند ســال ها برای تیــم ملی زحمت 

کشــیده و از جان مایه گذاشــته. به هر حال مردم درک می کنند و قدرشــناس 
هستند. خوشحالم که با مردم ارتباط خوبی گرفتم.

ما در والیبال حکم نسل 98 فوتبال هستیم. والیبال را به مردم معرفی 
کردیم. هیچ وقت این طور نبود که ســالن 12 هزار نفری پر شــود، اما در 
زمــان مــا شــاید اگــر ســالن 12 هــزار نفــری آزادی، 100 هزار نفــری هم بود، 

باز پر می شد.

زیر تور

کــه هــم امتیــاز می گیــری و هــم امتیــاز 
نمی دهی.

از ولاسکو که این همه تعریف می کنند، 
چه چیزی یاد گرفتی که قبلًا بلد نبودی؟
 تأثیــر زیــادی در والیبــال 

ً
ولاســکو قطعــا

ایران گذاشــت. اعتماد به نفس پیروزی 
امــا  را نداشــتیم،  بــزرگ  برابــر تیم هــای 
توانایــی اش را داشــتیم. او روانشــناس 
خیلــی خوبــی بــود و نــوع رفتــارش بــا هــر 
بازیکــن فــرق می کرد. اخــاق بازیکنان را 
می شــناخت و طبــق آن بازیکــن را آمــاده 
می کرد. او جلســات زیادی می گذاشــت. 
البتــه بــه نظــرم وقتی ولاســکو ســرمربی 
تیــم بــود، شــانس هــم با مــا بــود. زمانی 
کــه او آمــد، والیبــال نســل خیلــی خوبــی 
داشــت و بازیکنــان بــا کیفیتــی کنــار هم 
بودند. آنها دست به دست هم دادند و 
تحول بزرگی را رقم زدند. در واقع اعتماد 

به نفس برگ برنده ولاسکو شد.

نفــس  بــه  اعتمــاد  انــگار  او،  رفتــن  بــا 
بازیکنان و تیم خیلی ماندگار نبود.

بعد از ولاســکو یکی، دو ســالی تیم ملی 
بازی هــای خیلــی خوبــی در زمــان کــواچ 
انجــام داد و تیــم چهــارم لیــگ جهانــی 
شــدیم و ششــم قهرمانی جهــان. اما به 
مــرور زمــان نمی دانم چــرا نتایج کمرنگ 
شــد. شک نکنید مربی تأثیر گذار است. 
در نظــر بگیریــد تیمــی با پتانســیل ما، 7 
ســال بعــد برزیــل را ببــرد. اتفاقــی کــه هر 
دو ســال یــک بــار رقــم می خــورد. تیــم ما 
هیچ وقــت از پیش باخته نیســت و این 
روند از زمان ولاســکو اســتارت خورد. ما 
در المپیــک، لهســتان را بردیــم؛ یکــی از 
بهترین تیم های دنیا ولی این پیروزی  ها 
همیشگی نیست. با این حال پتانسیل 

بردن تیم های درجه یک دنیا را داریم.

امســال در المپیــک توکیــو چــه اتفاقــی 
افتاد که طوفان ایران زود فروکش کرد؟
خیلی مســائل در المپیک توکیو دســت 
بــه دســت هــم داد تــا بــه جــای خاطــره 
خــوش، خاطــره تلــخ بجــا بمانــد. در این 
دوره، نســبت بــه المپیــک قبلــی خیلــی 
بــه تیــم اهمیــت داده شــد، مــا  کمتــر 
قبــل  دوره  از  ضعیف تــر  نظــر  همــه  از 
بودیــم و تیــم خیلــی آمــاده نبــود. نمونه 
ســاده اش، مــا آخریــن تیمــی بودیــم کــه 
وارد دهکده بازی ها شــدیم، در حالی که 
بقیــه تیم هــا دو هفتــه زودتــر وارد توکیو 
شــده بودنــد. اختــاف ســاعت تهــران 
بــا توکیــو زیــاد اســت. مــا بعــد از ســفر 
طولانــی، 8-7 ســاعت هــم در فــرودگاه 
در  ســاعت   15 حتــی  شــدیم.  معطــل 
پــرواز بــه توکیــو در قســمت اکونومــی 
بودیم. شــرایط خیلی بدی بود، قباً برای 
مــا بلیــت بیزنــس نگرفتنــد تــا در پــرواز 
اســتراحت کنیــم. شــانس بــه مــا رو کرد 
کــه بــازی اول را مقابــل لهســتان بردیــم. 
بــاور نمی کردیــم، چــون  خودمــان هــم 
شــرایط ایــده آل نبــود و بــه خاطــر کرونــا 
دو ســال بــازی نکــرده بودیــم و در لیــگ 
ملت هــا هم خــوب نتیجــه نگرفتیم. دو 
بــازی مــا ســاعت 9 صبح به وقــت توکیو 
بود که اختاف ساعت خیلی ما را اذیت 
کــرد. مــا می خواســتیم حرفه ای باشــیم، 
9 شــب خوابیدیــم، یــک بامــداد بیــدار 

شــدیم و تــا زمــان بــازی بیــدار بودیــم. در 
بــازی بــا کانادا همه بچه ها خواب بودند، 
مــن بــه خــودم آمدم دیــدم باختیــم و در 
رختکن هستیم. شیرازه تیم با آن باخت 
از هــم پاشــید و نتوانســتیم جمــع و جور 
شــویم، بــه ایتالیــا هــم زورمــان نرســید 
و بــازی بــا ژاپــن هــم بــازی مــرگ و زندگــی 
بــود کــه اشــتباهات فــردی و خســتگی و 
قدرتنمایی آنها در کشــور خودشــان کار 

دست ما داد.

ولی انگار گروه ایران طلســم شــده بود، 
بــالا  از دور دوم هــم هیچکــدام  چــون 

نرفتند.
گــروه مــا گــروه راحتــی نســبت بــه گــروه 
ایــن حــال هیچکــس  بــا  بــود،  بعــدی 
فکــرش را نمی کــرد لهســتان بــالا نــرود. 
خیلی بد کار کرد و باخت. همه می گفتند 
لهســتان قهرمان می شــود اما خیلی بد 
کار کــرد. ایتالیــا شــرایط خوبــی نداشــت، 
زایتســف خــوب نبــود و جیانلی مصدوم 
بــود. ولــی تیم های گــروه بعــدی آماده تر 

و بهتر بودند.

حیف شد...
ما در المپیک شــروع خوبی داشــتیم اما 

بد تمام شد و خاطره تلخی ماند.

همــه   ، د کــر فظــی  حا ا خد کــه  ســعید 
گفتنــد ســید هــم خداحافظی کــرده. تو 

خداحافظی کردی؟
فعاً در این باره صحبت نمی کنم...

چه زمانی متوجه شدی سعید معروف 
قرار است به فنرباغچه بیاید؟

دو روز قبل از آمدنش می دانستم. قبل 
 هم تیمی شدن 

ً
از آن نمی دانستم. قطعا

بــا ســعید خیلی خــوب اســت. تنها بدی 
ماجــرا اینجاســت کــه تیــم محدودیــت 
اســتفاده از بازیکن خارجی دارد و تیم ما 
4 بازی خارجی دارد و این مســأله شــرایط 
را کمــی ســخت می کنــد، بنابرایــن زمــان 
کمتــری مــن و ســعید بــا هــم در زمیــن 

هستیم.

شرایط خوبی نیست، نه؟
ایــن شــرایط برای مــن کــه در آماده ترین 
شــرایط هســتم خوب نیســت. من بعد 
از شکســتگی پایــم 6 هفتــه ای خــودم را 
رساندم، در حالی که پزشک تیم تعجب 
کــرد. مــن نمی توانســتم دوری از بــازی را 
تــاب بیــاورم و حــالا بــازی نکردن شــرایط 
را ســخت کــرده، امــا چــاره ای نیســت و 
کاری اســت که شــده، چرا که پاســور تیم 
خوب نبود و بالاجبار باید پاســور اضافه 

می کردند.

ترکیــه  لیــگ  در  فنرباغچــه  وضعیــت 
چطور است؟

کار خیلــی ســختی داریم، اینجــا تیم های 
خیلــی خــوب زیادی دارد. مــن هم اوایل 
فکــر می کــردم لیــگ ترکیه ســطح پایینی 
امــا بعــد متوجــه شــدم تیم هــای  دارد 
بانــک  زراعــت  بانــک،  هالــک  آرکاس، 
خوبــی  خیلــی  تیم هــای  گالاتاســرای  و 
هســتند، حتــی اســپورتوتو کــه مرتضــی 
شــرایط  می کنــد.  بــازی  آن  در  شــریفی 
ســخت اســت امــا تیــم مــا هــم شــانس 
قهرمانی دارد. باید با حضور ســعید بهتر 

کار کنیم.

تــو حالا پشــیمان نیســتی که چــرا زودتر 
لژیونر نشدی؟

لحظــه  در  کــه  چــرا  نیســتم،  پشــیمان 

بهتریــن تصمیمــات را می گیــرم. زمانــی 
لیــگ والیبــال ایــران هــم از نظــر مالــی و 
هــم ســطح فنــی خیلــی خــوب بــود. امــا 
بعد از رکود و شــرایط بد اقتصادی، لیگ 
هــم تحــت تأثیــر قــرار گرفــت و بازیکنان 
خارجی هم که دیگر نیامدند، با لژیونری 
ملی پوشــان ســطح لیگ هم پایین آمد. 
مــن هــم از بیــن پیشــنهاداتم انتخــاب 
کــردم تــا بیــرون از لیــگ ایران بــازی کنم، 
خانواده ام را نیز همراهم می برم، هرچند 
ســخت اســت امــا خــدا را شــکر شــرایط 
بهتــر از لیــگ ایــران اســت. نــه خبــری از 

کمیته انضباطی است و نه جریمه.

؟
ً
واقعا

اینجــا اتفاقــی نمی افتــد. همــه بازی هــا 
داوری  بنابرایــن  دارد،  چــک  ویدیــو 
ایــران  نــدارد. تماشــاگران در  مشــکلی 
خیلی وقت ها توهین می کنند و بازیکن 
هــم از کــوره در می رود و کمیته انضباطی 
یقــه بازیکــن را می گیــرد. امــا مــن اینجــا 
اصــاً ندیــدم تماشــاگران توهیــن کنند. 
تشــویق می کنند و می روند. اینکه اشــیا 
پــرت کننــد و فحاشــی، نــه. در لهســتان، 
ایتالیــا یــا همیــن ترکیــه تماشــاگر اصــاً 
تأثیرگذار نیســت. بــازی در اینجا آرامش 

دارد.

م  ا کــد بــا  بیشــتر  ا  ر ف  و معــر ســعید 
کــرد؟  فوتبالیســت می شــود مقایســه 

ژاوی یا اینیستا؟
بــه  کــه فوتبــال خیلــی ربطــی  بــه نظــرم 
والیبــال نــدارد، بنابرایــن فکــر می کنــم 
ســعید بیشــتر بــه اســتفان کری ســتاره 
او  تکنیــک  دارد.  شــباهت  بســکتبال 
شــبیه اســتفان اســت. هــر دو هــوش و 

استعداد زیادی دارند.

به نظرم که 
فوتبال خیلی 

ربطی به والیبال 
ندارد، بنابراین 

فکر می کنم 
سعید بیشتر 

به استفان کری 
ستاره بسکتبال 

شباهت دارد. 
تکنیک او شبیه 

استفان است. 
هر دو هوش و 
استعداد زیادی 

دارند

والـــیـــبــال


